
V Y D Á V Á  M Ě S T Y S  D A V L E

číslo 332, 333 10 Kčbřezen/duben 2011

Den Země

Akce měly velký ohlas zejména mezi stu‑
denty a pro první oslavu dne 22. dubna 
1970, která byla v San Francisku pravdě‑
podobně zamýšlena nejen jako ekologicky 
zaměřený svátek, ale i jako levicově orien‑
tovaný happening bojovníků proti válce ve 
Vietnamu, byl zvolen den 100. narozenin 
Vladimíra Iljiče Lenina.

OSN začala tento svátek slavit o rok poz‑
ději (1971). V roce 1990 se připojil i zby‑
tek světa a 22. duben se tak stal ofi ciál‑
ním Mezinárodním dnem Země. Iniciativa 
Dne Země se postupně šířila do zahraničí 
a v roce 1990 se na celém světě podařilo 
zmobilizovat ve 141 zemích asi 200 milionů 
lidí. OSN následně zorganizovala Earth 

Sum mit v Rio de Janeiru zaměřený na 
životní prostředí a rozvoj.

Od té doby je obvykle Den Země zamě‑
řen vždy na nějaký obecný, mnohdy globální 
problém (oteplování, obnovitelné zdroje čisté 
energie, zvýšení energetické účinnosti, recy‑
klace odpadků, boj proti rozšiřování pouští 
– který se týká i ČR, neboť sem patří mj. i pro‑
blematika eroze) a lze říci, že tento den s vel‑
kým D je největším sekulárním svátkem, který 
slaví lidé společně na celé planetě bez ohledu 
na původ, víru či národnost. Pro úplnost se 
původně připomínal 21. března s oslavami 
jarní rovnodennosti a příchodem jara.

22. duben tak můžeme považovat za vý‑
ročí vzniku moderního environmentálního 

hnutí. Z Ameriky se ovšem do Evropy dosta‑
la i poněkud militantní hnutí (sám zakladatel 
Greenpeace se musel se svými někdejšími 
kolegy pro jejich názory rozejít) a důsledky 
toho se po roce 1990 projevují i v ČR. Ne 
zcela přesně bych zde citoval prvního po‑
listopadového prezidenta: „Demokracie má 
tu výhodu, že určitým lidem umožňuje úplně 
všechno, a to bez jakékoli zodpovědnosti.“ 

V moderním pojetí jde o ekologicky moti‑
vovaný svátek upozorňující lidi na dopady 
ničení životního prostředí. Není třeba pole‑
mizovat o potřebnosti organizací zaměře‑
ných na ochranu životního prostředí. Jsou 
důležité, jen se rozhlédněte kolem sebe! 
Je však nutné se vyhnout těm, kteří snad 
i v dobře myšlené snaze cosi udělat pro 
přírodu, obvykle pro přírodu samu, „pro 
stromy nevidí les“. V minulosti již dali příle‑
žitost vzniknout termínu „ekologista“ a jejich 
některé názory jsou s ohledem na to, že 
i člověk je v poměrně hustě zalidněné kul‑
turní krajině našeho státu součástí životního 
prostředí (což je něco nadřazeného termínu 
příroda), obtížně přijatelné. Chybí základ‑
ní ekologická vzdělanost, proto je důležité 
vzdělávání, a to na všech úrovních – od zá‑
kladní školy až po PSP ČR. 

O její zlepšení a podporu se na různých 
úrovních, obvykle obcí, budou snažit i or‑
ganizátoři oslav Dne Země v celé ČR. Ob‑
vykle ve spolupráci se základními a ma‑
teřskými školami a dalšími partnery jsou 
připravovány programy, které se v letošním 
roce 2011 ponesou především v duchu vy‑
hlášeného Roku lesa.

Co můžeme udělat pro matičku Zemi my? 
Někteří v sobotu 26. března od 20.30 ho‑
din na hodinu zhasnou všechno zbytečné 
osvětlení – již několik let se tím po světě 
dává najevo, že nám osud planety není 
lhostejný. Účastní se velkoměsta i malé 
obce, zhasínají i významné památky. Tato 
hodina Země má heslo „Hodinou to jenom 
začíná!“ a vyzývá účastníky, aby se kromě 
zhasnutí zamysleli, co mohou ve svém 
životě a chování změnit a udělat navíc. Ně‑
kdo si hned nemůže pořídit solární panely 
či zateplit dům, ale stačí málo – dojet do 
práce jinak než vlastním autem (co takhle 

Den Země – dostal se do Evropy ze Spojených států, kde vznikl na základě myšlenky 
podpořit environmentální hnutí. Denis Hayes z Harvardovy univerzity s požehnáním 
místního senátora organizoval sérii protestních setkání, ale podstatnější bylo, že 
i výukových programů, které mj. vedly k založení americké Agentury pro ochranu ži-
votního prostředí a k přijetí zákona o čistotě ovzduší, zákona o čistotě vody a zákona 
o ohrožených druzích.
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kolo nebo „socka“ jak se – zřejmě i našemu 
chování – říká mezi těmi později narozený‑
mi veřejné hromadné dopravě). Asi bych se 
nevzdával masité stravy, jak to někteří snad 
opět extrémně cítící doporučují, by bylo ale 
dobré kupovat místní výrobky, i když pokud 
kupovat jen ty „ekologické“, to by chtělo 
asi vysvětlování, co to vlastně znamená… 
(Víte, že obyčejný zemědělec hnojí ve dne 
a biozemědělec v noci?) 

Co takhle zasadit strom, tu a tam pomoci 
s úklidem veřejných prostranství, sběrem 
využitelných surovin, tříděním odpadu a ni‑
koli likvidací PET lahví v kotlích na tuhá 
paliva. Najde se toho jistě více, jen se roz‑
hlédnout.

A také chozením na procházky a výlety 
s dětmi do lesa. Dá se jim tam např. i vy‑
světlit, že tu lahev či krabičku s pitím, kterou 
si tam donesli ke svačině, zase mají odnést 
domů. A my dospělí? Co třeba neházet 
ty PET lahve z oken aut, prošli jste někdy 
např. jen od Jeřábu do Davle po silnici? 
Někdy by ani velký igelitový pytel nestačil… 
Škoda že právě nyní je uzavřená silnice do 
Prahy. Je zajímavé počítat, kolik projede 
Davlí automobilů obsazených jen řidičem. 
Po ránu poměr k těm ostatním bývá tak 
30 : 7. Tak konkrétní čísla snad až příště 
(jestli bude na co a za co jezdit).

Karel Vančura st.
Foto Den Země

Vážení spoluobčané,
v dnešním slovu starosty bych se chtěl 

podrobněji věnovat výběrovému řízení na 
„Přístavbu a rekonstrukci MŠ Davle“. Pro 
připomenutí, v roce 2010 se nám podaři‑
lo uspět v získání dotace na rekonstrukci 
a přístavbu MŠ Davle. Cena, dle projekto‑
vé dokumentace od Ing. akad. arch. Petra 
Foglara, stanovená systémem RTS na celou 
stavbu činila 19 266 074 Kč s DPH. Schvá‑
lená dotace z ROP Střední Čechy by měla 
činit 14 297 517 Kč. V listopadu 2010 byla 
vyhlášena podlimitní zakázka zadávaná for‑
mou zjednodušeného podlimitního řízení dle 
§ 38 zákona o veřejných zakázkách. Výběro‑
vé řízení zajišťovala firma Český a moravský 
účetní dvůr, s.r.o. Kritéria pro výběr doda‑
vatele byla: celková nabídková cena 75 %, 
doba realizace stavby 15 %, sankce za 
nedokončení stavby v termínu 5 %, záruční 

Vesnice roku je celostátní soutěž z Ministerstva pro 
místní rozvoj a cílem této soutěže je povzbudit oby‑
vatele k aktivní účasti na rozvoji své obce, zveřejnit 
rozmanitost a pestrost uskutečňovaných programů 
a upozornit veřejnost na význam venkova. Soutěž 
se zabývá společenským životem, aktivitami obča‑
nů, podnikáním, péčí o stavební fond a obraz obce, 
občanskou vybaveností, péčí o veřejná prostranství 
a péčí o krajinu. Zastupitelstvo městyse Davle se roz‑
hodlo, že se této celostátní soutěže letos zúčastníme, 
abychom porovnali naši obec s ostatními. O podrob‑
nostech budete průběžně informováni.

 Více na www.vesniceroku.cz
Tyto žárovky sice prý vydrží dlouho, ale pokud je potřebujete zlikvidovat, pří-

slušné sběrné místo na ně naleznete ve vchodu na obecní úřad.

lhůta 5 %. Na základě výzvy se přihlásilo 
10 firem – FITAZ, spol. s r.o.; BAU plus a.s.; 
Konstruktiva Branko a.s.; Subterra a.s.; Kon‑
struktis – vyšší dodavatelství staveb, a.s.; 
AVERS spol. s r.o.; ENGRAM spol. s r.o.; 
SAPROS, spol. s r.o.; AL‑BET stavební s.r.o. 
a SILBA – El‑stav s.r.o. Při otevírání obálek 
byly hodnotící komisí 2 firmy (EN‑GRAM 
a SAPROS) vyřazeny, protože nesplnily 
podmínky dané v zadávacím řízení. Nejnižší 
nabídku dala firma SILBA – Elstav, ale cena 
byla tak mimořádně nízká (odborný posu‑
dek) ve vztahu k předmětu zakázky, že hod‑
notící komise si od firmy vyžádala písemné 
zdůvodnění těch částí nabídky, které byly 
podstatné. Firma na toto zdůvodnění nere‑
agovala, proto byla vyřazena. Ze 7 zbýva‑
jících firem byla vybrána jako ekonomicky 

nejvýhodnější nabídka firmy AVERS spol. 
s r.o. s cenou 17 633 280 Kč s DPH. Smlou‑
va byla podepsána 31. 3. 2011 a stavební 
práce začnou 30. 5. 2011. Stavba by měla 
být dokončena 18. 9. 2011.

 Jiří Prokůpek 

Slovo starosty

Vesnice roku
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3. veřejné zasedání Zastupitelstva měs‑
tyse Davle se konalo dne 24. 3. 2011 ve 
společenském sále Hotelu Pivovar. Po 
kontrole zápisu předchozího zasedání Za‑
stupitelstvo schválilo Rozbor hospodaření 
roku 2010; úpravu rozpočtu č. 1 roku 2011. 
Dalším bodem byl závěrečný účet městyse 
roku 2010, kde byla zaznamenána převaha 
příjmů nad výdaji ve výši 3 125 743,35 Kč, 
splátka úvěru řádná činila 1 429 200 Kč. 
Podle písemného vyjádření v závěru 
zprávy o výsledku hospodaření městyse 
Davle z 28. 2. 2011 nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky kromě chyb a nedostatků 
zjištěných při dílčím přezkoumání, které již 
byly napraveny. Zastupitelé schválili smě‑
nu pozemkových parcel 416/49 a 416/48 
v KÚ Davle s manželi Nesměrákovými. Jiří 
Prokůpek seznámil občany s odkoupením 
pozemkové parcely 503/4 v KÚ Davle od 
P. Kutila a I. Kotábové za 22 000 Kč. Dále 
zastupitelé schválili bezúplatné naby‑
tí pozemkových parcel od ÚZSVM (parc. 
č. 524/11, č. st. 887, č. 126/3,  104/1, 
106/1, 125/1, 528/1, 995). Byly projednány 
a schváleny smlouvy o smlouvě budou‑
cí s ČEZ Distribuce, a. s., č. 6010496/05, 
6010040/3, 6010607/01 včetně finanč‑
ních náhrad. Smlouvy o zřízení věcného 
břemene Davle Sázava s ČEZ Distribuce, 
a. s., č. – 6001834 a č. 6004227/01 včetně 
finančních náhrad byly rovněž zastupiteli 
schváleny.

Dále bylo schváleno převzetí sítí – vo‑
dovodu, kanalizace, veřejného osvětlení 
od Arcibiskupství pražského v lokalitě Nad 
Orionem, Davle – Sloup.

Projednána a schválena byla investiční 
smlouva o vybudování a převodu veřejné 
infrastruktury do majetku obce s panem 
Jiřím Smíškem, manželi Samkovými, man‑
želi Gabrielovými a manželi Dleskovými, 
lokalita U Měchenic. Jiří Prokůpek vysvět‑
lil, že smluvní strany uzavírají tuto smlouvu 
za účelem společného postupu při realizaci 
stavby, kdy stavebníci provedou částeč‑
ně na pozemcích v majetku obce, částeč‑
ně na pozemcích ve svém majetku stavbu 
a převedou za podmínek stanovených touto 
smlouvou na obec „stavbu“ a pozemek 
p. č. 931/4 v KÚ Davle a obec zajistí posky‑
tování veřejné služby v dodávce pitné vody 
a odvádění splašků, provoz a údržbu veřej‑
ného osvětlení a veřejných komunikací, kte‑
ré budou převedeny do jejího majetku.

Byla schválena změna č. 1 Územního 
plánu Davle na návrh občanského sdruže‑

Ze zastupitelstva
ní Portus Praha s tím, že veškeré nákla‑
dy spojené s pořízením této změny uhradí 
navrhovatel. Občané byli seznámeni se 
schválením odměn zastupitelům. Jedná 
se o zastupitele, kteří pracují ve výborech 
a komisích zřízených městysem Davle. 
V tomto případě jde konkrétně o člena 
kontrolního výboru Bc. Jiřího Žemličku, 
předsedkyni kulturní komise Ing. Evu  
Jelínkovou a členku kulturní komise  
MUDr. Renatu Zachovou.

Výběrové řízení na „Přístavbu a rekon‑
strukci Mateřské školy Davle“ bylo ukon‑
čeno dne 3. 3. 2011. Hodnotící komisi bylo 
po provedeném otevírání obálek a po‑
souzení kvalifikace předáno k posouzení 
celkem 8 nabídek. Konečný výběr se řídil 
čtyřmi kritérii. Jako ekonomicky nejvýhod‑
nější byla na základě těchto kritérií vyhod‑
nocena nabídka firmy AVERS spol. s. r. o. 
Celková nabídková cena této firmy činí 
17 633 280 Kč včetně DPH. S touto firmou 
bude podepsána smlouva.

Posledním bodem ke schvalování bylo 
schválení členů výborů a komisí zřízených 
městysem Davle.

Finanční výbor – předseda Ing. Tomáš 
Zunt, členové MVDr. Radek Slanec a Ing. 
Luboš Kos

Kontrolní výbor – předseda Mgr. Svata‑
va Chrastilová, členové Ing. Pavel Toman 
a Bc. Jiří Žemlička

Kulturní komise – předseda Ing. Eva 
Jelínková, členové: Ing. Dan Bartoš, Ing. 
Miloš Vodička, Zita Lara, MUDr. Renata 
Zachová

Komise životního prostředí – předseda 
Mgr. Jaromír Němec, členové: Mgr. Ivana 
Čtyroká, Jana Cerhová, Mgr. Lucie Silber‑
náglová

Na závěr p. starosta Jiří Prokůpek sezná‑
mil přítomné s informacemi o:

• autobusové dopravě – podařilo se vy‑
jednat nerušení většiny důležitých spojů. 
Od 29. 3. 2011 bude platný nový jízdní  
řád linky 314, kdy dojde k znovuzavedení 
nočního páru spojů Bratřínov – Davle,  
U Pomníku a zpět.

• jednání s Eltodo o nové trafostanici  
na Račanech. Dále rušení starých sloupů 
el. vedení a veř. osvětlení. Račana by byla 
bez osvětlení, vše dojednáno. Náklady cca 
o 60 – 70 tisíc vyšší.

• požádal předsedkyni školské rady paní 
Janu Slancovou, aby informovala o jednání 

ve škole 22. 3. 2011. Toto jednání mělo být 
interní a bylo svoláno na základě žádosti 
pedagogických pracovníků. Účastnili se jej 
všichni členové školské rady, zastupitelka 
městyse Davle Ing. Eva Jelínková, peda‑
gogičtí pracovníci a vedení školy. Progra‑
mem schůzky bylo:

• Podání vysvětlení k obsahu článků uve‑
řejněných v časopise Soutok leden/únor 
2011, a to prezentace názorů zastupitelů 
městyse Davle Ing. Jelínkové a Ing. Zunta.

• Vysvětlení obsahu zápisu z jednání 
školské rady ze dne 7. 2. 2011.

• Odvolání zástupců pedagogických pra‑
covníků ve školské radě, a to Mgr. Chrobo‑
kové a paní Rýdlové.

Zastupitelé podali svá vyjádření a odů‑
vodnili své názory v článku uveřejněné. 
Dále byl objasněn postup školské rady 
ve věci projednávání hlášení zákonných 
zástupců s tím, že školská rada učini‑
la všechny kroky v souladu se zákonem 
(školský zákon). Ředitelka školy seznámi‑
la přítomné se svým rozhodnutím odvolat 
pravděpodobně dne 28. 3. 2011 na jednání 
pedagogické rady stávající zástupce pe‑
dagogických pracovníků ve školské radě 
s tím, že už jsou na jejich místa navrženi 
jiní zástupci. 

Vzhledem k následnému vyjádření paní 
Zdeny Liškové, které umístila na webové 
stránky školy ve středu 23. 3. 2011, byla 
paní Slancová požádána, aby objasnila 
a upřesnila podstatu schůzky. Zjištěná sku‑
tečnost a podstata jednání prokázala, že 
toto vyjádření paní Liškové bylo vytrženo 
z kontextu a nebylo paní Jelínkovou takto 
interpretováno. Vzhledem ke skutečnos‑
ti, že schůzka byla interní, nemohla paní 
Slancová uvést žádné další podrobnosti 
z jednání.

Na závěr 3. veřejného zasedání proběhla 
diskuse zúčastněných občanů.

Podrobnější formace naleznete v sekci 
veřejná zasedání na www.obecdavle.cz.

Další veřejné zasedání bude pravděpo‑
dobně v měsíci červnu, prosím sledujte 
nástěnku před obecním úřadem či webové 
stránky obce.

 Eva Jelínková

JPP
Na začátku března se ve Sloupu pokusili 

nezvaní návštěvníci po poledni okrást doma 
starší manžele, kteří odpočívali ve vedlejší 
místnosti.
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Vzpomínáme na starou Davli

Dobrý den vážený pane Dvořáku, jste ro-
dilý Davelák?

Ano. Jsem čtyřicátý ročník a celý život 
jsem prožil v Davli. Za války jsme bydleli 
ještě spolu s jedním nájemníkem Na Bal‑
káně u rodiny Stracených. Tam se narodil 
i můj mladší bratr a sestra. K tomu tam otec 
rozjížděl svou živnost – výroba koženého 
zboží. Byli jsme stísněni, ale v pohodě, a na 
to soužití dodnes rád vzpomínám. Jednou 
ráno mě matka probudila a šli jsme pozoro‑
vat prchající německé vojsko silnicí směrem 
ke Sloupu. Ty tři otvory, co jsou v pilířích 
davelského mostu, byly vyvrtány proto, aby 
byl most za posledním Němcem vyhozen 
do vzduchu a oni tím získali čas na ústup.

Po válce kupovali rodiče po částech dům 
č. 2 – vedle Pivovaru od zbytků židovských 
rodin, které se vrátily z koncentráků. Zde 
otec znovu začal se živností. Situace se 
změnila po nástupu nové politiky po roce 
1948. Do 24 hodin od zavření živnosti do 
domu nastěhovali drogerii, zubaře a nájem‑
níky. A otec spolu s podobnými a s těmi, 
co se vrátili ze západní fronty a neskončili 
v kriminále, skončili v kamenolomu. Taková 
to byla doba, nerad na ni vzpomínám.

Základní školu jsem absolvoval v Da‑
vli. Jeden z prvních učitelů byl PAN učitel 
Boudník, který nás vedl k přírodě a věnoval 
nám mnoho svého osobního času například 
u něho na zahradě. Neexistovalo například 
nepozdravit někoho z učitelského sboru. 
V páté třídě pro nás paní učitelka Nývltová 
uspořádala letecký okruh nad českými hra‑
dy a zámky. Tenkrát to bylo něco úžasného.
Co jste dělal po základní škole?

Zkrátím to. Do školy jsem se nedostal, jedi‑
ná umístěnka byla do Modřanských strojíren. 
Byla to doba dělnické výchovy. I v učení se 
pracovalo 48 hodin týdně včetně sobot a na 
dvě směny. Prvním vlakem to znamenalo být 
ráno u píchaček už v 5.07 hodin. Příštím vla‑
kem to nešlo, protože se pracovalo od 6.00 
hodin. Po vyučení jsem nastoupil do ČKD 
Elektro Modřany. Tam jsem byl velice spoko‑
jený.

Vojna – poslední roky PTP. Šikana a bu‑
zerace. Fyzicky jsem byl zdatný, takže jsem 
to docela přecházel,  ale těch málo zdat‑
ných mi bylo mnohdy líto. Po vojně jsem 
odmaturoval na strojní průmyslovce.
Hrával jste hokej či fotbal?

Fotbal ne, ale do hokeje jsem byl moc za‑
pálenej. Davle hrála divizi, byla na úrovni. 

Pamatuji, jak se hrávalo na řece. Ale řeka 
byla něco úplně jiného než dnes. V zimě 
jsme měli bruslení mezi Vraným, Štěcho‑
vicemi, Pikovicemi. A chodit se někam 
napít? Prosekli jsme led a hotovo. Začalo 
jaro a v květnu jsme byli v řece. V nádher‑
né řece s krásnými břehy a náplavkami. To 
skončilo napuštěním Slapské přehrady.

Sport v Davli měl silné kořeny. Do Soko‑
la chodili cvičenci i z Měchenic a Petrova. 
Na XI. všesokolský slet jsme po seřazení 
před sokolovnou odjížděli vlakem z Davle. 
Zúčastnily se ho všechny cvičební skupiny. 

Nestorem davelského Sokola byl bezespo‑
ru pan Chalupský a jeho manželka. Jako 
cvičitelé nás žáků byli Z. Trnka, L. Herrman, 
J. Liška a další.
Povězte nám něco o kultuře v Davli.

Ochotnické divadlo mělo širokou herec‑
kou základnu včetně nás dětí a návštěvnost 
byla vždy vysoká.

Plesy – kulturní spolková událost vždy 
s vlastní výzdobou sálu. Vyvrcholení pleso‑
vé sezony býval vltavanský ples s výzdobou 
šífů, vorů a parníků. Vyhrávala vltavanská 
hudba skladatele pana Antonína Borovičky. 
Pamatuji si, jak jsme jako děti chodili v ne‑
děli dopoledne poslouchat pod okna Vlta‑
vanky pravidelné hudební zkoušky.

Myslím, že je zde třeba připomenout jed‑
noho z mnoha žáků pana Borovičky pana 

Mnozí z vás jistě pamatujete doby, na které s námi vzpomíná vážený pan Antonín 
Dvořák z Davle. Pojďme si trochu zavzpomínat, jak to v Davli vypadalo dříve, nebo 
si zkusme na chvíli představit dobu poválečnou.

profesora Zdenka Bendu, člena České 
filharmonie.
Jak vypadaly dřívější obchody? Dojížděli 
lidé za nákupy do Prahy?

Řekl bych, že nákupní síť zde byla velice 
rozmanitá. Mlékárna, potraviny, koloniál, 
řeznictví u Dolejších, cukrárna pana Krouti‑
la a k pečivu z pekáren od Císařů a od Kůt‑
ků nemá dodnes nikdo. Galanterie a prodej 
látek pana Hořovského, holičství a kadeř‑
nictví pana Vilda, dobře zásobená prodejna 
obuvi u Tomášků, malířství, benzinová pum‑
pa. Takže za nákupy to nebylo až tak nutné.

Z dalších řemesel zmíním hlavně hrnčíř‑
ství. Vyráběly se nádoby všeho druhu, ale 
hlavně kořenáče všech velikostí. Ty se sklá‑
daly do proutěných košů, prokládaly slámou 
a brzy ráno svážely k přístavu a ranním par‑
níkem do Prahy na trh.
A co hospody a restaurace v Davli?

Půjdeme po hospodách od Měchenic po 
pravé straně. První U Dvořáků – dnešní 
pizzerie, Bendova restaurace, Vltavanka, 
Pivovar a U Kiliana, restaurace Pod lesem. 
Z levé strany U Pokorných s kuželníkem. 
Na druhém břehu Na Libřici, Na Nádraží, 
zahradní restaurace u přístaviště parníků 
v místě pod novým mostem a hotel U To‑
polů. Všechny fungovaly, dobře se na ně 
pamatuji.
Do které jste chodil nejraději?

Do žádné. Do vojny jsem sportoval a po 
vojně jsem se dal na muziku – hrál jsem 
na saxofon. Měli jsme rajon od Prahy po 
Sedlčany. K tomu jsme v roce 1965 s par‑
tou A. Kubíče vyhráli soutěž a hráli v Praze 
2x až 3x týdně na tanečních večerech na 
parníku. Vyjíždělo se od Palackého mostu 
zpravidla do Skochovic a zpět. Pravidelně 
plno. Takže po 25 letech aktivního hra‑
ní mám restaurací a hospod dost, ale na 
tu dobu rád vzpomínám. Už se asi nevrátí 
doba, kdy se posedělo, vnímala se hudba 
a lidé si mohli povídat.
V minulosti se tu prý chytali velcí sumci. 
Jste rybář?

Rybář nejsem, ale v letech kolem roku 
1960 se hlavně okolo soutoku vylovilo mno‑
ho sumců. Metroví byli běžní, ale i metr 
a půl. Tenkrát převozník ve Skochovicích 
vylovil sumce dvoumetrového.
Jak se vám žije v Davli, co vás tady baví 
a co by mohlo být lepší?

Jsem tady doma a líbí se mi tady. Dou‑
fám, že přijde doba, kdy se dopravní ko‑
munikace v Davli opraví a že i policie nám 
bude pomáhat a chránit proti neustále sílící‑
mu a řvoucímu provozu.

Dodnes mě baví řemeslo a mám řadu 
zájmů. Jsou chvíle, kdy si zapálím doutník 
a vzpomínám na spousty hezkých chvil v ži‑
votě. Je mi s mými blízkými velice dobře.

Děkuji za rozhovor
Eva Jelínková
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Vítání občánků 
městysem Davle

Jako velmi milé překvapení jsme s man‑
želem vnímali pozvánku na Vítání občánků 
pro našeho druhorozeného syna. Člověk 
má najednou pocit, že je pro obec se svým 
potomkem důležitý, minimálně už tím, že 
mu stojí za takovou laskavou a hezkou po‑
zvánku (navíc vkusně provedenou ve spo‑
lupráci s mateřskou školou, což nám přišlo 
jako skvělý nápad). 

Oproti zkušenosti s prvním synem, kdy 
nám po jeho narození přišla jen stvrzenka na 
platbu popelnic, jsme toto gesto obce velmi 
ocenili a neváhali přijít na akci samotnou.

V Pivovaru v sobotu 26. 3. 2011 nás pak 
čekalo organizačně bravurně zvládnuté se‑
tkání s další nejméně desítkou rodičů a je‑
jich slavnostně oblečených příbuzných, ale 
hlavně dětí. Příjemnou atmosféru podpo‑
řilo vystoupení dětí z mateřské školy, poté 
pan starosta velice milým proslovem uvítal 
naše děti mezi nové občánky. Nechali jsme 
se na památku vyfotografovat a převzali 
pamětní list městyse Davle, krásnou min‑
ci a dárečky. Že si dala obec na přípravě 
opravdu záležet, bylo cítit na každém de‑
tailu, od profesionální moderace, přes za‑

sedací pořádek, připravené balíčky, servis 
v šatně atd.

Nevím, jak pro ostatní rodiče, ale pro nás, 
kteří pocházejí zdaleka, je přivítání našich 
dětí takovým způsobem, jakého jsme byli 
svědky, důležitým aktem při utváření pocitu 
nového „domova“ a pocitu, že jsme tu my 
a naše děti skutečně „vítáni“. Těm, které 
napadlo vrátit tuto tradici do Davle, a těm, 
kteří ji tak krásně zrealizovali, srdečně dě‑
kujeme. 

 Navrátilovi

Po dlouhé době navázala Davle na tradici 
vítání občánků a dne 26. března 2011 se 

uskutečnilo pod taktovkou pana starosty 
a členů/členek kulturní komise první vítání 
občánků Davle tohoto tisíciletí. Městys Da‑
vle přivítala děti narozené v letech 2008, 
2009 a 2010. Kulturní komise děkuje všem 
partnerům, kteří přispěli k uskutečnění to‑
hoto setkání: učitelkám a dětem z MŠ za 
skvělé vystoupení, Petrovi Švejdovi, městy‑
su Davle, České poště, společnostem ABF, 
Nestle a Nutricia a dále všem dobrovolní‑
kům, kteří nám pomohli tuto akci zvládnout.

Zita Lara, kulturní komise městyse Davle
zita.lara@volny.cz

Autorka fotografií Martina Mecerová
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Již řadu let je možné sledovat v celé zá‑
padní Evropě i v našem okolí větší zájem lidí 
o víru a duchovno vůbec. Projevuje se to po‑
sílením účasti na svátečních bohoslužbách, 
ale také ve zvýšeném zájmu o církevní svat‑
by, pohřby nebo křty. A velkou oblibu doznalo 
i udělování požehnání – a to od jízdního kola 
až po žehnání domů a firmám. Jelikož se 
pomalu blíží velikonoční svátky, rád bych vás 
pozval k jejich společnému slavení. 

Svatý týden začíná na Květnou neděli (tj. 
letos 17. dubna), kdy si připomínáme slavný 
vjezd Pána Ježíše do Jeruzaléma. Začátek 
mše bude jako tradičně venku před koste‑
lem a budou se světit zelené ratolesti (ko‑
čičky či jakékoli jiné větévky). Mše budou 
v obvyklých nedělních hodinách: u sv. Kiliá‑
na v 8 hodin ráno a na Slapech v 10 hodin.

Na Zelený čtvrtek (21. dubna) se koná 
mše svatá ve Štěchovicích v 18 hodin. 
Liturgie Zeleného čtvrtku může připadat 
nezasvěcenému návštěvníku zábavná, 
protože kněz při ní osobně – na znamení 
služebného rozměru kněžství – umývá nohy 
několika přítomným mužům. Je to analogic‑
ké ke scéně při Poslední večeři, kdy i Kris‑
tus učinil apoštolům stejně a připomenul jim 
důležitý rozměr křesťanské víry: „Služte si 
navzájem.“ Na Zelený čtvrtek slavíme také 
ustanovení eucharistie („Toto je mé tělo, 
které se vydává za vás a za všechny – to 
čiňte na mou památku.“)

Pozvánka na Velikonoce
Na Velký pátek (22. dubna) si připomíná‑

me Ježíšovo umučení a smrt.
Obřady budou opět ve Štěchovicích 

a tentokrát začnou v 17.30 hodin spo‑
lečnou modlitbou křížové cesty. Pak již 
budou následovat samotné velkopáteč‑
ní obřady. Tento den se při bohoslužbě 
neproměňuje, nezvoní zvony a také zpěv 
nedoprovázejí varhany. (Zvony ztichnou 
na Zelený čtvrtek a mlčí až do noci Bílé 
soboty.)

Na Bílou sobotu (23. dubna) je podle 
mého nekrásnější liturgie celého roku.

Po celý den bude otevřený kostel ve Ště‑
chovicích, a pakliže někdo z nejrůznějších 
důvodů nemá rád společné bohoslužby, 
bude mít tento den možnost soukromé mod‑
litby u Ježíšova hrobu. Ale myslím, že přijít 
o společné slavení sobotní vigilie je velká 
škoda. Večer ve 21 hodin se shromáždíme 
ve tmě před kostelem u zapáleného ohně. 
Farář světí oheň a zapaluje od něj veliko‑
noční svíci (paškál). Pak všichni vstupují do 
setmělého kostela, který ozařují jen svíčky 
zapálené od paškálu. 

Obřady Bílé soboty jsou dlouhé, ale ne‑
smírně krásné a působivé. Jednotlivá čtení 
připomínají celé dějiny naší spásy až k nej‑
důležitějšímu okamžiku, a to je Kristovo 
zmrtvýchvstání. Nezapomeňte si s sebou 
vzít do kostela svíčku (i když pro zapomnět‑
livé budou nějaké k mání i v kostele) a také 
teplé oblečení.

V neděli na Hod Boží velikonoční budou 
opět mše svaté u Kiliána v 8 hodin ráno 
a v 10 hodin na Slapech. A oproti běžné ne‑
děli ještě i v 18 hodin večer ve Štěchovicích.

V pondělí velikonoční se budou sloužit už 
jen 2 mše: v 8 hodin u sv. Kiliána a v 10 ho‑
din na Slapech, je ale nutno počítat s tím, že 
farář má k dispozici před mší i po ní pomláz‑
ku a neváhá ji použít… Takže dámy by měly 
mít dle tradic s sebou alespoň nějaké vajíčko.

Na společné prožití  velikonočních svátků 
s vámi se těší farář Pawel Debek. A všem, 
kteří z různých důvodů nebudou moci do‑
razit, přeji radostné Velikonoce a bohatou 
pomlázku!

 Pawel Debek

Kalendárium
Duben

23. 4. 2011  Den Země (kulturní komise, Iveta Nejtková a SDH 
Sloup). Lokality obec Davle, Sázava, Sloup, Račana 

30. 4. 2011  Pálení čarodějnic v parku naproti ZŠ Davle (Sbor 
dobrovolných hasičů)

30. 4. 2011  Karnevalové čarodějnice pod hasičskou zbrojnicí ve 
Sloupu, soutěže, masky (SDH Sloup)

Květen
1. 5. 2011  Výlet parníkem k zahájení plavební sezony po Vltavě 

na Slapy a zpět (spolek Vltavan)
7. 5. 2011 Položení věnce k pomníku padlých (spolek Vltavan)
7. 5. 2011 Den matek (spolek Vltavan)
21. 5. 2011  Kafíčko pro seniory – povídání s Lubou Skořepovou 

(kulturní komise)

Červen
4. 6. 2011  Dětský den (Sportovní hala, Jan Lašák ve spolupráci 

s kulturní komisí) 

4. 6. 2011   IV. ročník Nočního útočení v JZD – soutěž v požárním 
útoku pro dospělé, veřejnost vítána (SHD Sloup) 

10. 6. 2011  140. výročí založení spolku Vltavan Praha – členové 
spolku Vltavan se zúčastní v krojích slavnostní mše 
v Praze, kterou povede kardinál Dominik Duka (spo‑
lek Vltavan)

11. 6. 2011  Účast na oslavách 140. výroční založení spolku Vlta‑
van Praha (spolek Vltavan)

25. 6. 2011  Ozdravný pobyt v termálních lázních Mosonmagyaró‑
vár v Maďarsku (spolek Vltavan)

26. 6. 2011 Členská schůze (spolek Vltavan)

Redakce časopisu Soutok nabízí davelským občanům možnost 
uveřejnění osobních oznámení v časopise Soutok.

 V případě vašeho zájmu o uveřejnění  blahopřání, oznámení růz‑
ných životních výročí a významných událostí v životě vašich blíz‑
kých a přátel (například blahopřání k životnímu jubileu, oznámení 
svatby, narození dítěte, úmrtí atd.), kontaktujte redakci Soutoku na 
e‑mail adrese soutok@obecdavle.cz, a to nejpozději do data uzá‑
věrky jednotlivého čísla Soutoku.

Objednávky na uveřejnění budou vyřizovány v pořadí, v jakém bu‑
dou obdrženy, neboť kapacita Soutoku je omezena.
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Jaro přichází, je nám veseleji, ale zjistili 
jsme, že je nutná instalace chybějících ža‑
luzií do několika tříd v přízemí staré budovy. 
Splníme během měsíce dubna.

Vrátím se ale k měsíci únoru. 8. 2. 2011 
proběhl zápis do školy na školní rok 
2011/2012. Celá akce byla udělána ve stylu, 
aby se rodiče a jejich děti cítili ve škole s pří‑
jemnou atmosférou. 6 stanovišť, kde děti 
stříhaly, modelovaly, dokreslovaly, předvedly 
vlastní fantazii nebo pracovaly na interaktiv‑
ní tabuli, vše přispělo ke zdárnému zápisu. 
Vyvrcholením byla fotografie, kterou si děti 
odnášely domů, a taštička s mnoha dárečky 
se objevila u každého budoucího žáčka.

Za zdárný a skvělý průběh zápisu děkuji 
členům školské rady při ZŠ Davle, všem 
maminkám, které připravily občerstvení pro 
rodiče a děti, a dík patří i všem kolegům 
z pedagogického sboru za jejich profesio‑
nální přístup k této akci.

8. 2. 2011 bylo zapsáno 38 žáčků do první 
třídy a 10 odkladů na příští školní rok. Na 
budoucí prvňáčky se velice těšíme a slibuji 
rodičům, že jejich děti dostanou ty nej… 
paní učitelky. 

Završením tohoto měsíce byl schválený 
Benefit MŠMT projekt „Moderní škola 2011“, 

Mateřská škola Davle, Jílovská 21, ozna‑
muje, že zápis dětí k docházce pro školní 
rok 2011/2012 proběhne 27. a 28. dubna 
2011 od 13.00 do 16.30 hodin v budově 
mateřské školy.

Ředitelka Mateřské školy Davle po doho‑
dě se zřizovatelem městysem Davle v sou‑
ladu s § 34 odst. 2 zákona č. 561/2004 Sb., 
o předškolním, základním, středním, vyšším 
a jiném vzdělávání (školský zákon) stanoví 
následující upřesnění pro podávání žádostí 
o přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání pro 
školní rok 2011/2012. 

Zpráva ze Základní 
školy Davle

Zápis dětí do MŠ Davle  
Jílovská 21, 252 06 Davle, okres Praha-západ, pro školní rok 2011/2012

1 250 000 Kč. Dojde k rekonstrukci staré 
počítačové učebny, nákupu interaktivních 
tabulí, pomůcek a knížek na výuku. Bude 
nás to stát odvedení kvalitní práce na se‑
stavování výukových textů a materiálů, ale 
všichni pedagogové jsou s tímto seznámeni 
a svorně – jdeme do toho! 

Březen – jarní měsíc – přináší možnost 
realizovat dětské hřiště pro ŠD.

Prostorů ŠD se týká i provedená výměna 
tříd – praktická třída PI. s jedním oddělením 
družiny. V současné době máme 2 velké 
a 1 menší učebnu, které družina využívá.

I hygienická kontrola ze dne 11. 3. 2011 
chválila tyto prostory. V tento den neshleda‑
la žádné nedostatky, pouze upozornila na 
nutnou realizaci podlahové krytiny v malé 
učebně před počítači v nové budově. 

K učebně 6. ročníku bylo sděleno násle‑
dující: Při dnešní kontrole byla zhlédnuta 
učebna, která byla původně využívána jako 
učebna chemie. Důvodem je oznámení 
některých rodičů na ředitelství školy, že se 
v této učebně vyskytuje zápach po che‑
mických látkách. Dle sdělení paní ředitelky 
tato učebna neslouží jako učebna chemie 
již minimálně 20 let. Celý prostor učebny 
byl zhlédnut. Subjektivně posouzeno, že 

v učebně nejsou známky žádné chemické 
látky. V době kontroly se v učebně větra‑
lo.  Byly zhlédnuty a subjektivně posouzeny 
i ostatní prostory základní školy. Především 
pak vedlejší počítačová učebna s předsíní. 
Nebyl zjištěn zápach po chemických lát‑
kách. Předsíň subjektivně posouzena jako 
vůně po dřevinách (předsíň je nově vybave‑
na nábytkem – výňatek ze zápisu). Do kon‑
ce měsíce března probíhá sběr papíru.

I webové stránky naší školy (www.zs‑da‑
vle.cz) se častěji aktualizují.

Ke konci měsíce navštíví žáci školy mu‑
zea a výstavy, která budou zaměřená na 
program Oborového dne. S jednotlivými 
výstupy se budete mít možnost seznámit na 
webových stránkách školy. 

Od 5. dubna 2011 je naplánované zahá‑
jení pilotního projektu „Učíme se ve škole“. 
Chceme docílit odbourání psychické bariéry 
z prostředí školy. Cílem je jediné, aby se 
budoucí prvňáčkové dostatečně seznámili 
s interaktivní tabulí a prací na ní, s výukový‑
mi programy na počítačích a naučili se ori‑
entovat v budově. Je to akce, o které jsem 
přesvědčena, že bude přínosem pro nás 
pedagogy, rodiče i jejich „školáčky“.

 Mgr. Zdenka Lišková, ředitelka školy

 Přihlášky se odevzdávají do MŠ Davle, 
Jílovská 21, do rukou ředitelky školy nebo 
zástupkyně školy. Přihlášky jsou k dispozici 
v MŠ nebo ke stažení na www.MSDAVLE.CZ.

Místo pro podávání žádostí:  
Mateřská škola Davle

Termín:  
27. 4. a  28. 4. 2011 

Doba pro podání žádosti:  
od 13.00 do 16.30 hod. 

Při podávání žádosti o přijetí dítěte k před-
školnímu vzdělávání předloží zákonný zá-
stupce:

originál rodného listu dítěte, průkaz totožnos‑
ti zák. zástupce a přihlášku potvrzenou léka‑
řem pro děti a dorost o tom, že se dítě podro‑
bilo stanovenému pravidelnému očkování. 

Kritéria pro přijímání dětí jsou zveřejněna 
na obvyklých místech v budově školy a na 
webových stránkách.

Termín správního řízení k zápisu dětí pro škol‑
ní rok 2011/2012 bude oznámen při zápisu dětí.

 PaedDr. Jarmila Jarůšková
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Od loňského roku pracovně dojíždím do 
Prahy, kde společně s mou rodinou příleži‑
tostně přebýváme. Cestou z místa bydliš‑
tě projíždíme městysem Davle. Řešili jsme 
otázku umístění naší dcery do jiné ZŠ. Po 
pečlivém zhodnocení více základních škol 
jsme se rozhodli pro ZŠ v Davli a svého roz‑
hodnutí nelitujeme. Naše dcera je v této škole 
nesmírně šťastná a my si její radost užíváme 
společně s ní.

Velmi si chválíme profesionální přístup uči‑
telského sboru, kvalitu výuky, silný a kom‑

Naše vaše ZŠ v Davli
petentní management školy. Škola přichá‑
zí s novými podněty v upevňování vztahu 
s rodiči a dětmi. Mj. se mi velmi zamlouvá 
nový projekt školy pod názvem Učíme se ve 
škole. Nechybí zde kulturní programy pro děti 
a mnoho zájmových příležitostí. Velmi chvá‑
lím přehledné a podrobné internetové stránky 
školy.

Měla jsem příležitost nahlédnout do moder‑
ní, skvěle vybavené učebny hudební výchovy 
a prostor pro výuku informatiky. V budově ško‑
ly je čisto, každého jistě potěší překrásná jarní 

S probouzejícím se jarem se 
probouzí i školní družina

Jen v kostce chystané akce:
1.  vycházka na Medník – chráněná květi‑

na kandík
2.  9. 4. 2011 od 14.00 hod. v budo‑

vě školy – „Mami, tati, pojďte si hrát“                       
Téma: Velikonoce – malování kraslic, ple‑
tení pomlázek, velikonoční dekorace, pe‑
čení mazanců a mnoho dalších činností.

3.  21. 4. 2011 (velikonoční prázdniny) – 
celodenní výlet Pěnčín – kozí farma – 
výroba sýrů, výroba skleněných korálků 
a z nich výroba náhrdelníků, náramků 
atd. Zakončení výletu návštěvou Boz‑
kovských jeskyní.

4.  vycházka na Oleško – Japonská zahra‑
da, bonsaje

5.  vycházky do okolí – poznáváme krásy 
Posázaví a Povltaví, přírodní krásy na‑
šeho domova

6.  spaní ve ŠD – připravujeme na měsíc 
červen

7. Den dětí – zapojení ŠD 
Velké poděkování tatínkovi Míši a Tomá‑

še Novotných za realizaci naší družinové 
zahrady. Díky jeho ochotě již můžeme za‑
hradu využívat.

Dne 31. 3. 2011 proběhla ve ŠD brigáda 
na zprovoznění zahrady, resp. dětského 
hřiště. Jednalo se o sestavení trampolíny, 
pískoviště, klouzačky, laviček atd.

Poděkování patří rodičům, kteří se aktivně 
zapojili: manželé – Lacmanovi, Pazdero‑
vi, Ernýgrovi, tatínkové – pan Šam, Tošnar, 

Laššák, Hudeček a maminky – paní Slanco‑
vá a paní Kočí.

Všechny akce jsou vždy oznamovány pí‑
semně. Také tímto upozorňujeme rodiče, že 
jsou srdečně zváni a vítáni na akcích pořá‑
daných ŠD.
„...a mají si kde hrát…“

V loňském roce se podařilo školní druži‑
ně zrealizovat myšlenku na využití pozemku 
uvnitř areálu školy pro naše děti. Pod vede‑

ním vedoucí družiny, nám všem známé Ma‑
rušky Rýdlové, chodily další vychovatelky za 
občasné pomoci několika málo rodičů vytrhá‑
vat křoviny a vzrostlý plevel. Úpravě věnovaly 
mnoho času, přesto se jim podařilo vyčistit 
jen malou část pozemku. Po určité době se 
o urputné a nekonečné snaze dozvěděl pan 
Tomáš Novotný, který se zabývá realizací 
a údržbou zahrad, a proto ochotně nabídl 
svou radu a pomoc. Díky němu a jeho techni‑

květinová výzdoba chodby a mnoho dalších 
okrasných prvků. Dcera si velmi chválí pes‑
trou, chutnou a kvalitní stravu s možností si 
jídlo přidat. Ve škole vládne klid a pořádek.  

Na stránkách časopisu Soutok jsem se vůči 
ZŠ setkala s odmítavým postojem několika 
jedinců z řad zastupitelů městyse Davle. Je‑
jich názor respektuji, ale neuznávám. Mám 
výhrady k nevyvážené kritice, která na mě 
působí odrazujícím dojmem a může negativ‑
ně ovlivnit rozhodnutí rodičů, kam umístí své 
dítě. Tímto odmítavým postojem s nevyváže‑
nou formou kritiky lze škole spíše uškodit, ne 
pomoci. 

Závěrem má rada rodičům. Podporujte 
naši vaši ZŠ v Davli.

 Romana Jiráčková

ce se podařilo pozemek zkultivovat a celkově 
upravit. Školní družině se také podařilo zor‑
ganizovat finanční sbírku na úpravu pozem‑
ku a jeho vybavení, na které se podílela řada 
rodičů. Všem patří dík za tuto podporu.

Zima skončila a začíná se zelenat i trávník 
na školním pozemku. Představa vedou‑
cí vychovatelky o odpoledním odpočinku 
dětí na školní zahradě se začíná koneč‑
ně naplňovat. Pan Novotný opět pomohl 
a trávník po zimě posekal a pohnojil. Paní 
Rýdlová zapojila ochotné rodiče, kteří přišli 
pomoci s poslední fází úprav. Naše děti tak 
mají nyní k dispozici konečně krásný zele‑
ný kout, jehož velkou výhodou je bezpečí 
areálu školy. Na zahradě je nové pískovi‑
ště, skluzavka, trampolína, několik laviček 
a prostor pro dovádění.

Je nutno podotknout, že školní zahrada 
vznikla pouze díky školní družině a také 
několika ochotným a schopným lidem. Po‑
děkování nás rodičů tedy patří celé školní 
družině, jmenovitě paní Marii Rýdlové, Ka‑
taríně Nožinové, Romaně Houdkové a Ka‑
teřině Pazderové. Taktéž neocenitelný dík 
patří již zmíněnému panu Tomáši Novotné‑
mu a také všem nejmenovaným rodičům, 
kteří přispěli finančně nebo pomohli jinak při 
realizaci zahrady. 

Školní družině tak přejeme nejenom hod‑
ně spokojených dětí a uznalých rodičů, ale 
také spoustu radosti, a to nejen při pobytu 
v nové školní zahradě. 
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Masopustní 
průvod 
v Davli 

Školská rada

Dne 6. 3. 2011 proběhl II. ročník maso‑
pustního průvodu Davlí, o kterém jsme vás 
informovali v minulém čísle Soutoku. 

Počasí nám přálo (ve vzduchu bylo cí‑
tit jaro – vždyť čápi přilítli už před čtrnácti 
dny), účast byla hojná (cca 60 účastníků), 
nálada veselá. 

Průvod vedl Laufr, vedle něho kůň a med‑
věd s medvědářem. Tradiční řemesla repre‑
zentovaly děti s rodiči: selka/sedlák, kuchař‑
ka/kuchař, pekař/pekařka, kominík, mlynář, 
kovář… Nechyběli ani zástupci domácích 
zvířat. Tam, kde Laufr zazvonil, čekalo na 
nás příjemné pohoštění – hospodyně upek‑
ly pro děti něco sladkého, s dospělými si 
hospodář připil kořalkou. Neposedný med‑
věd se v nepozorovaný okamžik utrhl med‑
vědáři ze řetězu, chytil hospodyni a vzal ji 
za doprovodu průvodu do kola. Ve tvářích 
všech zúčastněných bylo vidět, že za chvíli 
zima skončí a přijde v plné síle tolik očeká‑
vané jaro.

Ještě jednou touto cestou velké díky 
všem, kteří nás přivítali u svých vrat s plnou 
náručí dobrot a dobré nálady.

 P.T.

Vážení rodiče, 
otevíráme naši pravidelnou rubriku školské 

rady při ZŠ Davle (ŠR) a dovolujeme si Vás 
informovat o událostech posledních dvou 
měsíců, kterými se školská rada zabývala.

V uplynulém období se členové školské 
rady scházeli mnohem častěji, a to nejen na 
svých pravidelných zasedáních, která pro‑
běhla ve dnech 7. února a 7. března 2011. 

Školská rada měla mnoho mimořádných jed‑
nání, která byla svolávána z podnětu zákon‑
ných zástupců. Školská rada byla zákonnými 
zástupci žáka oslovena a požádána, aby byla 
přítomna u jednání s vedením školy a zainte‑
resovanými pedagogickými pracovníky školy. 
Následně byla požádána těmito zákonnými 
zástupci o pomoc při řešení jejich problému. 
Členové ŠR se proto zúčastnili dvou mimořád‑
ných jednání a prostudovali veškeré s pří‑
padem související dokumenty, které jim byly 
předloženy. Následně na svém pravidelném 
zasedání celý případ shrnuli a jednomyslně 
vyslovili svůj závěr. Protože školský zákon 
nedává ŠR pravomoc k řešení takových přípa‑
dů, byl v souladu s ustanovením §168 odst. 1 
písm. h) zákona č. 561/2004 Sb., školského 
zákona celý případ zaslán k dalšímu projedná‑
ní České školní inspekci (ČŠI) a odboru škol‑
ství MÚ Černošice. Školská rada již obdržela 
vyjádření od ČŠI, že výsledky šetření budou 
sděleny zřizovateli, který je jako jediný opráv‑
něn učinit následná opatření. 

O tomto informovala ŠR ve svém zápise 
(dostupný na http://www.zs‑davle.cz/skolska‑
‑rada/dokumenty‑sr/zapisy‑ze‑zasedani‑sr). 
Tento postup ŠR a příspěvky některých za‑
stupitelů týkající se davelské školy uveřej‑
něné v časopise Soutok v čísle leden/únor 
2011 daly podnět pedagogickému sboru 
naší školy k tomu, že požádal školskou radu 
o zprostředkování společného setkání zastu‑
pitelů, zástupců školské rady a pedagogic‑
kých pracovníků školy. Setkání proběhlo dne 
22. března 2011 a všichni přítomní dostali 
prostor k vyjádření a vysvětlení svých názorů 
(krátká informace z tohoto setkání je dostup‑
ná na http://www.zs‑davle.cz/skolska‑rada/
aktuality‑a‑informace‑sr/228‑informace‑skol‑
ske‑rady). Členové ŠR jsou toho názoru, že 
toto setkání výrazně napomohlo k vzájemné‑
mu pochopení a další vzájemné spolupráci 
mezi zřizovatelem, školou a školskou radou. 

Událost, která se školské radě mimo jiné 
v uplynulém období také podařila, byl zápis 
budoucích prvňáčků dne 8. února 2011. 
Školská rada se na jeho přípravě a koncepci 
aktivně podílela a spolupracovala jak s ve‑
dením školy, tak také s pedagogy a školní 

družinou, za což jim patří naše poděkování. 
Budoucím prvňáčkům tímto přejeme, aby se 
jim ve škole líbilo a byla splněna všechna 
jejich očekávání.

 Čtenáři Soutoku jsou pravidelně infor‑
mováni o možnosti se na internetových 
stránkách ŠR dostupných na http://www.
zs‑davle.cz/skolska‑rada seznámit se všemi 
body, které ŠR projednávala na svých za‑
sedáních. Jako důležitou pokládáme mimo 
jiné informaci o nabídce možnosti srovná‑
ní úrovně připravenosti davelských žáků 
a účast ve SCIO testech.

 Školské radě je však bohužel v posled‑
ních dnech přisuzován „negativní“ postoj ke 
škole. S tímto tvrzením však všichni členové 
ŠR zásadně nesouhlasí. Školská rada je 
součástí školy a není zde na místě se do‑
mnívat, že činí některé kroky proti základní 
škole. Školská rada je povinna se zabývat 
všemi relevantními podněty jí zaslanými. 
Každý z rodičů se může ocitnout v  situa‑
ci, kdy bude mít pocit, že jeho dítě strádá, 
a rozhodne se proto požádat o pomoc ŠR, 
která byla zřízena zákonem právě za tímto 
účelem. Nelze zavírat oči před možností vý‑
skytu patologických jevů ve škole jen proto, 
že je to společností vnímáno negativně. Na‑
opak je potřeba všem žákům, rodičům a pe‑
dagogickým pracovníkům jasně ukázat, že 
i takovéto věci se mohou a musí koncepčně 
a operativně řešit, s cílem podání kvalifi‑
kovaného vysvětlení nebo učinění třeba 
i nepopulárních kroků vedoucích k nápravě. 
Školské radě tak nelze spravedlivě přisuzo‑
vat označení, že jedná proti škole, a to jen 
proto, že řeší podněty zabývající se ozná‑
mením šikany nebo nevhodným chováním 
žáků ke svým spolužákům.

V neposlední řadě nám dovolte, abychom 
Vás informovali o tom, že zástupci ŠR se 
také zúčastnili veřejného zasedání Zastu‑
pitelstva městyse Davle dne 24. 3. 2011, 
kde byla předsedkyně ŠR p. Slancová 
požádána starostou p. Prokůpkem o podá‑
ní aktuální informace o činnosti ŠR. V této 
souvislosti se na téma škola a školská rada 
rozproudila diskuse, do které se zapojili 
všichni přítomní členové ŠR a také někteří 
přítomní zastupitelé.

V závěru nám dovolte poděkovat všem, 
kteří se na nás obrátili se svými dotazy, 
a opět Vás tímto vyzýváme ke spolupráci. 
Vaše podněty a připomínky jsou pro nás 
velmi cenné a vážíme si jich. Školská rada 
má nyní před sebou mnoho dalších úkolů, 
a tak nám držte palce. 

 Školská rada při ZŠ Davle
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Dne 19. 2. 2011 se uskutečnil tradiční ples 
Vltavanu Davle. Z celé historie pořádání 
tohoto plesu byla nejvyšší  účast – 289 pla‑
tících aktivních tanečníků nebo posluchačů 
hudby. K poslechu i tanci hrála pětičlenná 
kapela Jihočeské Vlachovky vedené Jaro‑
slavem Novotným se zpěvačkou Ivou Da‑
vidovou a čtyřčlenný Swing Bend Františka 
Havlíčka za aktivní účasti skladatele Jaro‑
míra Klempíře.

O bohatou tombolu s více než 600 hod‑
notnými cenami se zasloužili naši největ‑
ší sponzoři br. František Dolejší, br. Josef 
Podr, pí Stáňa Kortánová, ale i  davelští 
podnikatelé a obchodníci a přátelé ze sou‑
sedního Rakouska. Ples zahájil předse‑

Ples Vltavanu Davle
da Vltavanu Davle br. F. Dolejší. Přivítal 
delegace ze spřátelených spolků Vltavanů 
z Prahy a Štěchovic, sponzory a všechny 
účastníky. Součástí zahájení plesu bylo i ta‑
neční vystoupení dětí z klubu KAT Zbraslav 
s názvem „Malí rebelové“ a dospělých Jiří‑
ho Marka a Štěpánky Ryšavé. 

Můžeme říci, že se ples líbil, nálada vět‑
šiny lidí byla dobrá, hudba hrála bez zby‑
tečných prostojů a falešných tónů a i po‑
řadatelé plesu byli spokojeni. Zpestření 
plesu tancem párů pod deštníky a dámskou 
volenkou spojenou s prodejem pomerančů 
a tajuplných růží připravily sestry O. Volešá‑
ková a M. Kolbeková. Ples končil v poklidu 
po třetí hodině ranní.

Valná hromada Vltavanu Davle
V neděli 20. 2. 2011 byla svolána valná 

hromada Vltavanu Davle do sálu Hotelu Pi‑
vovar. VH řídil předseda br. F. Dolejší, který 
přivítal delegace Vltavanu Praha, Štěchovic 
a Purkarce, starostu městyse Davle br. Jiří‑
ho Prokůpka, sponzora br. J. Podra a ostat‑
ní členy a hosty. VH se zúčastnilo 123 
členů. Účastníci uctili památku zesnulých 
minutou ticha (sestry A. Brané, E. Karásko‑
vé, bratrů M. Miffeka a K. Holoubka). 

Zprávu o činnosti za rok 2010 přednesl br. 
Jan Šlemr, pokladní zprávu br. E. Slanec, 
revizní a kontrolní zprávu sestra N. Ciprová. 
Volbu výboru provedl br. A. Švelbl a usne‑
sení z VH uvedla sestra J. Veverková. 
Staronovým předsedou byl zvolen zaslou‑
ženě br. F. Dolejší. Na závěr byli přijati tři 
noví členové sestra Claudie Dufková, bratři 
Jaroslav Předota a Ota Vokněr. Zasedá‑

ní proběhlo ve velmi příjemné atmosféře. 
K poslechu a tanci hrála kapela A. Kubiče‑
ho a ke kávě byla podávána řada chutných 
moučníků, které zdarma připravily členky 
(nebo i členové?) Vltavanu Davle. Podrob‑

Tento příspěvek do Soutoku jsme připravili 
zejména proto, abychom poděkovali řadě 
našich členů za přípravu všech prostor Ho‑
telu Pivovar, jehož sklepní prostory byly po 
srpnových kroupových přívalech zatopeny 
a do současné doby neuklizeny. Když jsme 
spatřili tento neutěšený stav, napadla nás 
myšlenka, že se ples ani neuskuteční. Pro‑
tože naši členové jsou šikovní a pracovití, 
během týdne se katastrofální nepořádek ve 
spolupráci s obecním úřadem za podpory 
starosty Jiřího Prokůpka a úklidové party 
Františka Šedivého podařilo vyklidit, podla‑
hy vyluxovat, umýt, stěny vyspravit, vyma‑
lovat a zprovoznit a umýt WC. I samotná 
výzdoba sálu, příprava a aranžmá tomboly 
stály za povšimnutí. 

Kdo se na přípravě plesu podílel největ‑
ší měrou, si nedovolíme určit, abychom 
na někoho nezapomněli.  Pomáhali starší 
členové, ale i mladí. Jim všem patří oprav‑
du veliký dík. Jen v sobotu dopoledne se 
přípravy sálu a tomboly účastnilo přes 40 
členů Vltavanu Davle.

 Text: E. Slanec, foto: J. Bílek – členové 
Vltavanu Davle

nější výsledky jednání včetně programu na 
rok 2011 budou zveřejněny na webových 
stránkách městyse Davle a v Soutoku.

Text: E. Slanec, foto: J. Bílek – členové 
Vltavanu Davle
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... na závěr
Pestrá přehlídka masek, nápadů a dětské 

radosti byla k vidění na karnevalu v Davli 
v sobotu 19. března. Nápaditost rodičů ko‑
runovaly úspěchem jejich ratolesti, které si 
zatančily i zasoutěžily v nejrozmanitějších 
převlecích, aby v závěru dostaly odměnu 
od netradičně větších trpaslíků, než byly oni 
samy. Děti si mohly i zazpívat při kytaře, se‑
tkat se s kamarády a společně prožít veselé 
odpoledne. I my tam byli, hezky si to užili 
a příští rok přijdeme zase… 

 Hana Navrátilová

Náš sbor uspořádal 5. února 2011 tradič‑
ní Hasičský bál v sálu Hotelu v Pivovaře. 
K poslechu hrála skupina Galaxis. Po slav‑
nostním zahájení se zábava v sále pomalu 
rozproudila a s přibývajícím časem byl 
parket zcela zaplněn. Pro návštěvníky byla 
přichystána bohatá tombola. Velké poděko‑
vání patří našim sponzorům, bez jejichž pří‑
spěvků a cen by byl ples méně zajímavý.

Další již pravidelnou akcí našeho sboru se 
stala Josefská zábava, která se uskutečnila 
19. března 2011. K tanci a poslechu hrála 
skupina Nanowo, která rockovou muzikou 
provázela celý večer. Vzhledem k tomu, že 
se tančilo do ranních hodin, věříme, že se 
Josefská líbila a našla si své místo v kultur‑
ním dění našeho městyse.

Josefské zábavě však předchází dětský 
karneval, který pořádá městys Davle, náš 
sbor a Iveta Nejtková. Jedná se o kulturní 
klenot našeho sboru, kdy naši členové ne‑
jen zdobí sál, zvou malé občany či shánějí 
podporu od dárců a sponzorů, ale sami se 
aktivně účastní programu a her na dětském 
dni. Letos jsme šli převlečeni za trpaslíky. 
Děti s námi hledaly ukryté drahokamy, pře‑
tahovaly se lanem, hrály hry, zpívaly, tančily 
a dobře se bavily. Účast byla znovu vynika‑
jící a odměnou nám byl smích dětí. 

Děkujeme všem za účast na našich ak‑
cích (bez vás by to nebylo ono) a rádi 
bychom vás pozvali na pálení čarodějnic. 
Děkujeme také  všem sponzorům, kterými 
jsou městys Davle, Pavel Půta, vinotéka 
SÁZAVA, pekařství BRUNO, cukrárna HÁ‑
JEK‑HÁJKOVÁ Štěchovice, cukrárna FRE‑
GATA, železářství – domácí potřeby Davle, 
koloniál Květa, květinářstí – chovatelské 
potřeby Petr Švejda, taverna Thessaloniki, 
VS Petrol – Davle, lékárna Davle, drogerie, 
barvy‑laky Vladimír Švanda.

Jaromír Němec, starosta SDH Davle
Autor fotografií: Michal Tobiášek  

a Michaela Tobiášková

Zpráva hasičského 
sboru Davle
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Zimní měsíce jsme využili k fyzické přípravě na novou sezonu 
ve školní tělocvičně. Nyní nám již počasí přeje, tak se přesune‑
me ven na čerstvý vzduch. Než začne nová sportovní sezona, 
ráda bych vás informovala, co se u nás událo v prvních měsících 
roku 2011.

Dne 24. 1. 2011 proběhl ve Ski areálu Horní Domky v Rokyt‑
nici nad Jizerou 3. ročník závodu „O pohár ředitele HZS hl. m. 
Prahy“ v obřím slalomu. Ze Sloupu se závodu účastnili Karolína 
Sedláčková, Pavlína Nejedlá, Alexander Sedláček a Michal Zrno. 
Nejlepšího výsledku dosáhla Karolína Sedláčková, která obsadila 
v ženské kategorii 1. místo. Spolu s námi vyrazily z našeho okre‑
su i SDH Dolní Jirčany, SDH Jílové u Prahy, SDH Zvole a SDH 
Průhonice.

Dne 12. 2. 2011 jsme zhodnotili naši činnost v minulém roce 
na výroční valné hromadě ve hvozdnické hospůdce „U Rybníka. 
5. 3. proběhly ve Sloupu již tradiční hasičské vepřové hody. O tý‑
den později 12. 3. se vydali naši nejmladší na pěší výlet z Brat‑
řínova podél Kocáby do Štěchovic. O tom, jaké to bylo, nechám 
promluvit ty zúčastněné:

Honza Vandas – Hráli jsme hry, nesměli říci slovo KDE. Když 
Pavča řekla slovo POVODEŇ, museli jsme být vyšší než ona. 
Když řekla NEBEZPEČÍ, musela být rozdělená družstva co nej‑
rychleji u sebe. Když řekla: VÍTR, museli jsme se držet pevné 
věci. Celou cestu jsme hráli další zajímavé hry.

Dne 19. 3. 2011 se někteří z našich mladých hasičů zúčast‑
nili uzlové štafety na Hradišťku. Úkolem bylo uvázat 4 uzly na 
čas. Přestože moc netrénovali, přivezli si domů velmi pěkná 
umístění. V kategorii starších obsadili první 4 místa (na 1. místě 
–  Dominika Julišová s časem (0:15:15) na 2. Veronika Dudko‑
vá (0:17:34) na 3. Adéla Julišová (0:18:44) a na 4. Jiří Johánek 
(0:21:38). V kategorii mladších se nejlépe umístily Lenka Kaň‑
ková na 1. místě s časem (0:22:53) a Maruška Molíková na 3. 
místě s časem (0:29:47). 

V dubnu nás čeká exkurze na letiště Praha a okrskové cvičení 
– dálková doprava vody. Srdečně všechny zveme, aby se k nám 
23. 4. připojili při pořádání a průběhu Dne Země a  poslední dub‑
nový večer opět srdečně zveme k již tradičnímu karnevalovému 
pálení čarodějnic pod hasičskou zbrojnicí ve Sloupu.

Další důležitá pozvánka směřuje k příznivcům hasičského spor‑
tu. S největší pravděpodobností proběhne v sobotu 4. června IV. 
ročník nočního útočení v JZD. Jste srdečně zváni. 

Začíná nám sportovní sezona, tak nám držte palce a zachovej‑
te přízeň. Bližší informace na www.sdhsloup.cz

Svatava Chrastilová
kronikářka SDH ve Sloupu

FOTO SDH SLOUP

Zprávy od 
sloupských 
hasičů

 

Plánujete  uspořádat venkovní akci a obáváte se 
rozmarů počasí? 

Spolek přátel zahradních slavností zvaný 
Melouncompany má pro Vás řešení… 

PŮJČUJEME PÁRTY STANY 
• o rozměru 5x8 metrů, bílé barvy 
• jednoduchá stavba do 20 minut 
• cena za den půjčení je 850 Kč  
• den vyzvednutí a vrácení je zdarma 
• předání dle dohody v Davli či Pikovicích 
 

Kontakt: 725 005 799, email: emce@volny.cz 
www.velkestany.cz 
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V posledním čísle SOUTOKu se objevil 
článek, který upozorňuje na zdravotní rizi‑
ka spojená se spalováním plastů a jiného 
odpadu v lokálních topeništích. Autorka tu 
vyjmenovává podrobně jedy a jiné škod‑
livé látky, které mohou při spalování jed‑
notlivých látek vzniknout.

Myslím, že je třeba pro úplnost dodat, že 
mnohé z těchto škodlivin vznikají také při 
topení tradičními palivy – hnědým uhlím 
a dřevem, zvláště při nedostatečném pří‑
stupu vzduchu a nízké teplotě hoření. Ve 
vznikajícím hustém dýmu bývají kromě sazí 
obsaženy mj. kysličník siřičitý a monoxid 
uhlíku (SO2, CO) a kancerogenní uhlíkové 
zbytky. Za nejekologičtější bývá považo‑
váno topení dřevem, jehož spalování je 
vlastně součástí přírodního cyklu – požáry 
tu byly odedávna. Popel ze dřeva, obsahu‑
jící živiny, by se měl vracet do přírody jako 
hnojivo. Palivové dříví by mělo být dokonale 
vyschlé, aby se vypařováním vody nesnižo‑
vala teplota hoření a nevznikal dehet.

Četl jsem nedávno studii o spalování 
plastů, kterou vydala jedna naše univerzi‑

O čistotě ovzduší 
a jiných věcech
ta (tuším Pardubice). Vyjadřuje se o jejich 
spalování poněkud smířlivěji; spalování 
plastů (ve spalovnách) se v dnešní situaci 
patrně nemůžeme vyhnout. Průmysl vy‑
rábí obrovské množství plastových obalů 
a výrobků z umělých hmot a všechno se 
nedá recyklovat či sládkovat. Jistě by‑
chom neměli do plamenů házet předměty 
z PVC či teflonu (chlorované, resp. fluo‑
rované uhlovodíky). Jejich tepelným roz‑
kladem (pyrolýzou) se uvolňují tzv. bojové 
plyny – chlor a fosgen. Jedovaté zplodiny 
vznikají též při pálení impregnovaných 
pražců a dřevotřískových desek lepe‑
ných formaldehydem. Naproti tomu čisté 
uhlovodíky (např. polyetylen) se mohou 
za ideálních podmínek spálit na kysličník 
uhličitý CO2 a vodní páru. Pokud ovšem 
nedokážeme jednotlivé plasty rozlišit, je 
lepší žádné nepálit.

Stav čistoty ovzduší je dnes v mnoha 
oblastech naší země kritický, zvláště za 
zimních inverzí, kdy se zplodiny hromadí 
ve spodních vrstvách ovzduší a lidem hro‑
zí zdravotní kolaps. Hlavními zdroji zne‑
čištění bývají velké průmyslové podniky, 

tzv. velcí znečišťovatelé, a doprava, ze‑
jména automobilová. Ke kriticky ohrože‑
ným regionům patří vedle Ostravska, kde 
je situace nejhorší, také Středočeský kraj.

Ještě donedávna si lidé nedělali s vy‑
pouštěním škodlivin do ovzduší a do řek 
starosti: příroda se zdála být „dost silná“, 
aby si s tím nějak poradila. V padesátých 
letech, letech tzv. budování, byla kouřící 
továrna symbolem pokroku a častým ná‑
mětem umělců:

Z komínů se kouří,
slunce oči mhouří. 
Jen hmuř si oči, mhuř! 
Kdyby se z nich nekouřilo, 
bylo by nám hůř! 

Ti, kdo tehdy prosazovali ochranu pří‑
rody, byli posměšně nazýváni „kytičkáři“. 
Obrat nastal v 70. letech minulého století, 
kdy začaly plošně hynout lesy – nejprve 
v Krušných horách, pak Jizerských ho‑
rách, Krkonoších… Tehdy vznikly různé 
ekologické iniciativy, které – kupodivu – 

dosáhly i jisté úspěchy. V Praze například 
zabránily devastaci Stromovky, v okolí 
Davle se podařilo zachránit přírodně cen‑
né údolí potůčku Netahalka (měla tam být 
skládka).

V současné době to mají ekologičtí akti‑
visté snad ještě těžší než v letech „totality“. 
I v komunistické vládě se našlo pár osví‑
cených lidí, kdežto šéfové průmyslových 
lobby myslí jen na okamžitý zisk. Strana 
zelených, která se snaží něco dělat pro 
budoucnost naší země, to má těžké. Ve 
vleku průmyslových lobby jsou i sdělova‑
cí prostředky. Měl jsem tu čest učit ekologii 
na jedné střední škole; studenti (ani mnozí 
kantoři) nebrali tento předmět vážně, bylo to 
pro ně jakási recese či vyprávění o květin‑
kách. Moje snaha přesvědčit je o vážnosti 
problému byla marná.

Dnes je snad již mnoha lidem zřejmé, že 
životní prostředí souvisí s kvalitou života 
a s jejich zdravím. Budeme‑li churavět, 
mobilní telefony a počítače to nezachrá‑
ní. Problém čistoty ovzduší má dnes (jako 
i jiné otázky) globální charakter. Znečistě‑
ní lze nalézt i na tajícím ledovci severní‑

ho pólu. Čím můžeme přispět ke zlepšení 
čistoty ovzduší? Kupodivu možnosti exis‑
tují, jen kdybychom chtěli:
●  omezit jízdy automobilem a používat co 

nejvíce hromadnou (hlavně kolejovou) 
dopravu

●  nekupovat, co nepotřebujeme (asi 30 % 
potravin končí u nás v odpadu) 

●  trávit dovolenou doma, zbytečně neces‑
tovat

●  omezit spotřebu vody a energie, zateplit 
si dům
Tyto zásady jsou ovšem v příkrém roz‑

poru s principy tržní ekonomiky, kterou 
vzýváme: naše úspěšnost se měří ob‑
jemem spotřeby a reklama nám vnucuje 
i to, co nechceme. Rušíme železniční tra‑
tě a přesouváme dopravu na silnici. Kdosi 
řekl, že trh je jako oheň – je to dobrý slu‑
ha, ale zlý pán.

Aby si člověk udržel dobrou fyzickou 
kondici, měl by podle jakési studie ujít 
denně 6 – 8 km pěšky. U mladých lidí 
může nedostatek chůze (pokud si příliš 
brzy pořídí auto) způsobit nedostatečný 
vývin kloubů. Dnes je téměř výjimkou ne‑
mít auto a zdá se mi, že mnozí sousedé 
neudělají bez auta ani krok. Místní část 
Sloup byla kdysi klidnou vesnicí, kde si 
na ulici hrály děti a lidé vysedávali na la‑
vičkách. Dnes Sloup připomíná autodrom 
– auta chodce zcela vytlačila. Je tam sice 
cedule, která omezuje rychlost na třicítku, 
ale my Češi jsme zvyklí dopravní značení 
ignorovat. Nelze se potom divit, že rodiče 
nepouštějí děti na ulici a lidé na procház‑
ku moc nechodí. Člověk se musí mít 
stále na pozoru. Dříve chodili obyvatelé 
Sloupu denně na vlak do Davle nebo do 
Klínce. Pěší komunikace se tu celoroč‑
ně udržovaly. Dnes se o ně nikdo nestará 
a za špatného počasí (silné deště, náledí) 
bývají skoro neschůdné. Člověku potom 
nezbývá než jít po silnici, kde je (zvláště 
v noci) ohrožován auty.

 Mohli bychom si vzít příklad z jiných 
zemí. Před časem jsem byl na jakémsi 
setkání v Blonay ve Švýcarsku, v blíz‑
kosti Ženevského jezera. Mezi rodinný‑
mi domky se tam pásly v ohradách krávy 
a byla tam vyznačena řada pěších tras 
vedoucích do podhůří Alp. Vyšlápl jsem si 
po jedné z nich a potkával jsem skupiny 
lidí. Všichni se navzájem zdravili Bon jour! 
(respektuje se jazyk daného kantonu). 
Loni v listopadu jsem byl na návštěvě na 
Filipínách, kde jsou poměry ve srovnání 
s námi značně primitivní. Byl jsem pře‑
kvapen, když jsem viděl na prašné cestě, 
která vedla k hotelu, betonové zpomalo‑
vací prahy. Zřejmě tu místní samospráva 
o bezpečnost lidí pečuje. Potvrdil mi to 
i můj místní průvodce.

 Jan Matys



14 Soutok 2/2011

Psí  
poradna
Do dnešního dílu jsem zařadila několik 

problémů, které mají vlastně společný pů‑
vod. Jelikož obdobné dotazy se vyskytují 
velmi často, rozhodla jsem se celou porad‑
nu věnovat tomuto tématu.

1. Chodila jsem se psem na cvičák. Naučil 
se spoustu věcí, ale problém byl v tom, že 
poslouchal jen tam. Jak jsem vyrazila na 
procházku, byla jsem pro něj vzduch. Také 
na zahradě si dělal, co chtěl. Tak jsem tam 
přestala chodit. Jak je možné, že to pes 
doma zapomene?

2. Můj malý pejsek najednou začal být zlý. 
Asi se mu něco stalo, vždyť to dříve nedě‑
lal.  Nejhorší je ale, že je zlý na mne. Nikdy 
jsem mu neublížila, dělám pro něj první, 
poslední. Ani nikam po práci nechodím, aby 
chudáček nebyl večer sám doma. Kde se 
stala chyba? Co jsem udělala špatně? 

3. Když můj pes najde něco „dobrého“, 
třeba venku na procházce, nemohu mu to 
odebrat, a to ani pokud ho mám na vodítku. 
Vrčí na mne a vyvádí, jako kdyby byl bůhví 
jak hladový. Krmím ho dostatečně, občas 
mu dám i něco ze svého talíře, aby viděl, že 
já se s ním klidně rozdělím. Ale je to pořád 
stejné, spíše se to zhoršuje. Venku to řeším 
košíkem na tlamě, ale stává se už i doma, 
že si takto hlídá nějakou mou věc, kterou 
našel. Třeba kapesník nebo ponožku. Začí‑
ná to být docela neúnosné. 

Na první pohled to sice vypadá, že tyto tři 
dotazy spolu nesouvisí, ale opak je pravdou. 

Společným jmenovatelem všech těchto 
problémů je NEDOSTATEČNÁ AUTORITA 
ze strany majitele psa! Musíme si uvě‑
domit, že některá plemena jsou mnohem 
dominantnější než jiná. Dokonce to ani 
až tak nesouvisí s velikostí psa, ale spíše 
s jeho založením. Jsou plemena, která mají 
poslušnost a oddanost vůči pánovi přímo 
v „popisu práce“. To jsou ta plemena, kte‑
rá vždy s člověkem úzce spolupracovala. 
Retrievři, ovčáci, kolie (uvádím zvlášť, přes‑
tože se jedná o ovčáckého psa). Ovšem 
také společenská plemena vykazují často 
velkou ochotu se člověku podřídit. Sem 
bych zařadila bišonky, boloňáky, francouz‑
ské buldočky, mopsíky, ale i mnohé další. 
Naopak plemena, která vždy byla nucena 
se při své práci spolehnout jen sama na 
sebe, mají po generace zakódovanou mini‑

mální spolupráci s člověkem. Ale oni za to 
nemohou! Vždyť právě pro svou samostat‑
nost a odvahu byli ceněni nejvíce. K čemu 
byl strážní pes, který měl hlídat svěřený ob‑
jekt i v nepřítomnosti „svých lidí“, pokud při 
napadení nepřítelem selhal. Nesměl se dát 
zastrašit ani uplatit, musel používat své in‑
stinkty, rozpoznat nebezpečí. Nebyl tu totiž 
nikdo, kdo by mu poradil nebo vydal příkaz. 
Tady se bojovalo na život a na smrt. Ustou‑
pit bylo považováno za slabost a takový 
pes býval utracen. Kdo obstál, byl použí‑
ván dále k chovu. A tak se rozvíjela odvaha 
a samostatnost. Proč se tedy dnes divíme, 
že jedinci těchto plemen jsou ostražití, tvrdí 
a méně poslušní? (Sem patří především psi 
pastevečtí, ale i strážní, dogovitá plemena 
a v neposlední řadě i rottweileři, velcí a čas‑
to i střední knírači.) Nezapomínejme též na 
norníky a teriéry, u kterých je tvrdost rovněž 
často otázkou přežití. 

Toť pouze malé objasnění, proč některá 
plemena nejsou příliš vhodná pro laickou 
veřejnost. Samozřejmě že všichni psi, bez 
ohledu na plemeno, jsou schopni soužití 
s člověkem. Ale při správném přístupu ze 
strany majitele. Výchova, která lehce do‑
vede k poslušnosti třeba zlatého retrieve‑
ra, nemusí být dostačující při působení na 
kavkazana či středoasiata. Štěně se v zá‑
sadě rodí s ochotou začlenit se do smečky 
a tudíž, alespoň z počátku, se podřídit au‑
toritě. Ale co když kolem sebe žádnou au‑
toritu nenajde? Co se stane pak? Ujímá se 
vedení skupiny sám. Není to pro něj lehké, 
ale on se musí snažit. Vždyť tu není žádný 
vůdce a smečka bez vedení je odsouzena 
k zániku. To on dobře ví, neb to má v sobě 
po dlouhé generace zakódováno. A s tím 
my, ať chceme či nechceme, stejně nic neu‑
děláme. Postupně tedy začíná brát na sebe 

velení. Zpočátku si toho ani nemusíme 
všimnout, protože řeč psa je velmi odlišná 
od té naší. Tím dochází k mnohým nedo‑
rozuměním. Bohužel ani mnozí instrukto‑
ři výcviku v tom nemají zcela jasno a tyto 
počáteční signály nevidí či z pohodlnosti 
ignorují. Je velmi obtížné v několika řádcích 
popsat nejčastější omyly lidí. Vyvarujme se 
jednoho. NESMÍME NA PSÍ CHOVÁNÍ NA‑
HLÍŽET JAKO NA LIDSKÉ!!!

Pokusím se alespoň pomocí odpovědí na 
dotazy upozornit na některé z chyb.
Dotaz č. 1

Že by pes zapomněl povely, které se na 
cvičišti naučí, není možné. Neplní je prostě 
proto, že se mu nechce. Doma chybí auto‑
rita instruktora, ale i důslednost ze strany 
majitele. Když nevíte, zda to, co děláte, je 
dobře, určitě na tom tak důrazně netrváte. 
To je zcela přirozené. Je vhodné používat 
i doma metody, které na cvičišti vidíte u in‑
struktora. Samozřejmě předpokládám, že 
instruktor je zkušený a věci znalý. 

Někdy doma budete muset maličko při‑
tvrdit, abyste psovi potvrdili svou autori‑
tu i mimo brány „školy“. Nemám na mysli 
nějaké bití či podobné násilí, pouze chytrou 
důslednost. Řeknu‑li psovi „sedni!“, musí 
to vykonat bez otálení. Mám ho na vodítku, 
zvláště pokud tuším nějakou neochotu po‑
slechnout, a pokud pes nevykoná cvik do 
2 vteřin, zopakuji a současně ho vodítkem 
poškubnu šikmo dozadu a druhou rukou 
zatlačím na zadek. Hned na to ho slovně 
pochválím, ale neustále trvám na poloze 
vsedě. Totéž je u povelu  „lehni!“, jen je tam 
jiné mechanické působení. A tak je to nutné 
provádět se všemi povely. Pokud vydám 
povel, který psa směřuje do určité polohy, 
mám na mysli – sedni, lehni, vstaň, ke mně 
či k noze – musím samozřejmě trvat na 
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Zprávy z TJ Slavoj Davle 
a oddílu kopané

V sobotu 19. 3. 2011 se konala v klubov‑
ně na hřišti valná hromada TJ o. s. Slavoje 
Davle a oddílu kopané. Zprávu o činnosti 
TJ a oddílu kopané přednesl Dr. J. Strace‑
ný. O činnosti odd. nohejbalu a st. tenisu 
promluvil Ing. V. Prokůpek. Činnost a vý‑
sledky oddílu judo zhodnotil jeho předseda 
Ing. M. Málek. Zprávu o hospodaření přednesl 
J. Blažek, hospodář. V bohaté a místy bouř‑
livé diskusi vystoupili mj. starosta J. Proků‑
pek a zástupce Povltavské fotbalové akade‑
mie A. Chaloupka. Poté následovaly volby. 
Do výboru odd. kopané byli zvoleni: J. Bla‑
žek, Z. Houdek, J. Krafta, A. Mlejnský. Do 
hlavního výboru TJ byli zvoleni: J. Stracený, 
J. Blažek, Z. Houdek, M. Málek a V. Pro‑
kůpek. Revizory TJ byli zvoleni I. Mlejnská 
a R.Tloušť.
Z davelského fotbalu

V podzimní části soutěže jsme si ve III. tř. 
odd. A vedli poměrně úspěšně. Škoda jen 
některých nevydařených zápasů – např. se 
Zvolí a ve Vraném. Po podzimní části jsme 
5. (4 body za prvním) – máme 24 bodů, 7 

vítězství, 3 remízy, 3 prohry, skóre 29 : 16. 
Naše mužstvo obdrželo nejméně branek ze 
všech mužstev soutěže. Nejlepšími střelci 
byli P. Dudek a R. Tlušť – 5 br., A. Hlaváček 
– 4 br. a V. Blažek – 3 br. Trenéry a vedou‑
cími mužstva byli V. Švejda a P. Obermajer, 
kterým pomáhali A. Mlejnský a Z. Houdek. 
Tradičně dobře si ve většině utkání vedl náš 
oddílový pomezní L. Šimůnek. Kapitánem 
mužstva byli střídavě J. Kutil, P. Dudek 
a V. Blažek. V minulém roce došlo k výměně 
informátora – nástěnkáře. A. Kopřivu, kte‑
rý vykonával tuto funkci řadu let, vystřídal 
D.  Žemlička. Ten se ujal této funkce velmi 

odpovědně a aktivně. O údržbu hrací plo‑
chy, kabin a materiálního vybavení se velmi 
svědomitě stará správce J. Blažek. Jemu 
nejčastěji a nejvíce pomáhají Z. Houdek, 
A. Mlejnský a J. Stracený. S praním dresů 
správci pomáhá I. Nejtková. Aby byli spo‑
kojeni diváci i hráči a měli rychlé a kvalitní 
občerstvení, se kromě správce a Z. Houdka 
starají D. Fáberová, Z. Blažková, R. Houd‑
ková, I. Mlejnská a T. Blažek.

V zimní přípravě jsme kromě tréninků 
v hale a na hřišti absolvovali zimní turnaj 
v Jílovém na umělé trávě. V turnaji jsme se 
umístili na 3. místě, s 3 výhrami, 2 remízami 
a 2 porážkami. Před zahájením jarní části 
soutěže jsme v sobotu 19. 3. před valnou 
hromadou sehráli přípravný zápas s Jílo‑
vým B. V něm jsme zvítězili 4 : 3. V neděli 
26. 3. zajíždíme k prvnímu mistrovskému 
zápasu do Zvole, týden nato do Krňan. Na 
domácím hřišti budeme hrát prvý mistrov‑
ský zápas v sobotu 9. 4. od 16.30 hodin. Na 
toto a další utkání zveme naše příznivce.

 J. Stracený

výdrži v této poloze. Pes v ní setrvává, do‑
kud psovod nevydá povel jiný. Nikdy nesmí 
danou polohu o své vůli zrušit. To je věc, na 
kterou mnozí zapomínají, nebo ji ani nezna‑
jí. Tato zásada je podle mého názoru jedna 
z nejdůležitějších.
Dotaz č. 2

Kde se stala chyba? A kdy? Mám obavy, 
že ihned po převzetí štěňátka. Každý se 
rozplývá nad maličkým tvorečkem, kterého 
si přinese domů. Ale takové chování ště‑
ně nečeká a ani nevyžaduje. Navíc ho ani 
nechápe. Přemrštěná péče a úzkostlivá 
starost o nový přírůstek v rodině rozhod‑
ně nemá kladný vliv na rozvoj osobnosti 
zvířátka. Naší povinností je zajistit vhodnou 
výživu, veterinární péči, dostatek pohybu, 
ale hlavně správnou výchovu. A ta začí‑
ná prvním dnem po převzetí od chovatele. 
Čím déle pejska ujišťuji o tom, že si doma 
může dělat, co se mu zlíbí, tím více nabývá 
přesvědčení, že rodinu řídí on sám. Zprvu si 
toho ani nemusíme všimnout. Ale jak zvíře 
dospívá, začíná mít o vedení smečky jiné 
představy. Navíc se mu může zdát, že ho 
nějak přestáváme poslouchat. Dříve, když 
zakňučel, hned jsme přiběhli a hýčkali ho, 

nabízeli různé pamlsky či si s ním hráli. Ale 
teď najednou toto vše přestává fungovat. 
Proto začíná používat silnější argumenty. 
Zavrčí, chňapne, a když se panička poleká 
a uhne ostrým zoubkům, je to pro psa zna‑
mení, že toto je ta správná metoda, která 
na ni platí. A tu pak začne hojně využívat. 
A už jsme tam, kde se ocitla paní z dotazu. 
Náprava je samozřejmě možná, ale spíše 
pod odborným dohledem. Obecně lze říci, 
že čím déle pejsek žije v přesvědčení, že 
on je vůdcem, tím složitější bude pro ma‑
jitele převýchova. Ale lze umoudřit i starší 

pejsky, dokonce i v důchodovém věku. Jen 
nesmíme zapomínat, že to byl právě náš 
pes, který na nás první použil násilí. Proto 
ani my jen s domluvami ničeho nedosáh‑
neme.
Dotaz č. 3

Tento dotaz je vlastně obdobou minulého. 
Projev obou psů je velmi podobný. Zde již 
v otázce vidíme mylný názor majitelky. Ona 
se se svým psem o jídlo často dělí v do‑
mnění, že to věci pomůže. Ale ouha! Pravý 
opak je pravdou. Dává mu tím stále najevo, 
že ví o jeho vůdčím postavení. Vždyť kdo 
se ve smečce krmí první? Vůdce! A když 
pak on něco najde, po právu se domnívá, 
že to náleží jemu. Panička mu přece dobro‑
volně předává i své jídlo, z jakého důvodu 
se tedy odvažuje sahat na jeho? Psí zákony 
jsou zkrátka jiné, a kdo chce se svým psem 
dobře vycházet, měl by si něco o této pro‑
blematice přečíst. Je spousta kynologické 
literatury, ale ne každá knížka vám objasní 
zákony psího chování. K jedněm z nejlep‑
ších podle mého názoru patří nedávno 
vyšlá kniha od pana Rudolfa Desenského 
– Poradna Souvislosti Informace. 

 R. Simerská
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Pozvání na akce
Zveme všechny seniory jinak také řečeno životem zkušené a dříve narozené občany 

a občanky městyse Davle na příjemné setkání se známou herečkou a posezení s přá‑
teli. První setkání seniorů zvané „Kafíčko“ se uskuteční v sobotu 21. května od 14 ho‑
din ve společenském sále Hotelu Pivovar. Připravili jsme pro vás příjemný program 
i občerstvení.

Lubě Skořepové sudičky darovaly do kolébky herectví. Má však i vzácný vypravěčský ta‑
lent, schopnost zaujmout čtenáře, fantazii, které dává plynout v nádherné češtině. Čiší z ní 
energie a optimismus. Luba Skořepová je velmi aktivní a stále činná v kulturním životě. Ne‑
jenom o tom, jak vše zvládá, si s ní bude povídat Martin Kavan, kterého většina z vás zná 
jako pošťáka Ondru z oblíbeného pořadu Pošta pro Tebe. 

Kulturní komise městyse Davle

„První Kafíčko pro seniory“ – povídání s paní 
Lubou Skořepovou 21. května 2011

Kulaté výročí ledního hokeje v Davli připomíná Rudolf Kutil, který poskytl fotografie pro 
tuto koláž.

Opomenuté výročí roku 2010 DEN ZEMĚ  
akce čistá Davle

Kdy: sobota 23. dubna v 9.00 hod.  
Kde (na následujících místech):

Davle (u fotbalového hřiště),  
Sázava (u Lípy),  

Sloup (u hasičárny),  
Račana (u dětského hřiště)

Přivítáme všechny příznivce 
čistého prostředí v Davli

Přijďte, vážení rodiče, i se svými dětmi, 
a pomozte nám  uklidit okolí našich 

domů a bytů.
V místech srazu obdržíte potřebné 
pytle, pícháky, rukavice a dozvíte 

se více o jednotlivých plánovaných 
trasách. 

Odměnou pro nás bude menší 
občerstvení v Davli u fotbalového hřiště, 

kde se sejdeme po skončení akce. 
Těšíme se na setkání s Vámi – občany 

městyse Davle a přilehlého okolí.

DĚKUJEME!
Kulturní komise Davle 


